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De dossierkast van Sabina van der 
Kallen staat vol ordners met een afbeelding van 
een buidelwolf op de rug. Operatie Buidelwolf 
richtte zich op mensenhandel en gedwongen 
prostitutie van Hongaarse vrouwen. De officier 
maakt de balans op. ‘Bijzonder dat zoveel meisjes 
aangifte hebben gedaan.’
 Sabina van der Kallen vertelt over haar ervaringen 

Omgaan met jongvolwassenen. 
Het wordt een stuk belangrijker met de invoering 
van het adolescentenrecht. Egidia Jetten is 
pedagogisch JJI-directeur. Ze komt dagelijks in 
contact met jonge daders en adviseert: ‘Kijk goed 
wie je voor je hebt.’  
   Egidia Jetten over opvoeding, onderwijs  
en behandeling

Een psychiatrische patiënt pleegt 
geweld in de instelling waar hij zit. Wie mag dit 
soort zaken vervolgen en hoe? Welke straf hoort  
bij deze geweldsdelicten tussen vier muren?   
De praktijk wijst uit dat er veel onbegrip heerst over 
de aanpak van patiënten die verdachten worden. 
  Afdoening van strafbare feiten in psychiatrische 
instelling

‘Naar Den Haag gaan we niet meer’

Als burgemeester van de internationale stad van vrede en recht draag ik gastvrijheid 
hoog in het vaandel. En toch maak ik voor één categorie op voorhand een uitzonde-
ring. Mensenhandelaren hebben in Den Haag niets te zoeken. 

Bestrijding van mensenhandel staat al sinds mijn aantreden prominent op de agenda. 
Als lid van de Task Force Mensenhandel houd ik voeling met de ontwikkelingen op 
nationaal en internationaal niveau en in mijn eigen stad zit ik er bovenop. En we 
boeken succes in Den Haag. Recent hebben we een aantal daders kunnen oppakken 
en netwerken opgerold.  

Dankzij de inzet en betrokkenheid van veel partijen die allemaal het belang en de 
noodzaak inzien van samenwerking, is het ons gelukt een optimale verbinding tot 
stand te brengen tussen gemeente, politie, justitie en de belastingdienst.  In het 
interview (pp.6-9) met Sabina van der Kallen, officier van justitie Mensenhandel, licht 
zij toe hoe wij deze samenwerking in de zaak-Buidelwolf gestalte hebben gegeven.  
Het oppakken van daders van mensenhandel en het beschermen van slachtoffers is 
een ongelooflijk complex en langdurig traject.  Daarbij zijn het de samenwerkende 
bestrijders van mensenhandel die in de vuurlinie staan en resultaat boeken.  Als 
burgemeester ben ik nauw betrokken bij de onderbouwing van elke zaak.

Hoewel  ik niet de illusie heb dat we mensenhandel volledig kunnen uitroeien, ben ik 
trots op de successen die wij hebben geboekt. Want elke dader die we het uitbuiten 
van kwetsbare mensen onmogelijk maken, telt wat mij betreft. De opmerking van een 
mensenhandelaar uit het Buidelwolf-onderzoek in de richting van een mededader, 
‘naar Den Haag gaan we niet meer’ , stemt mij dan ook buitengewoon tevreden. Als 
dát het effect is van onze aanpak, dan teken ik daarvoor. Daders worden gestraft. 
Slachtoffers beseffen dat ze er niet langer alleen voor staan. En het team dat zich 
hiervoor inzet wordt erdoor geïnspireerd. 
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     Aanpak van een criminele organisatie
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Het is begin 2012 als Sabina van der Kallen, 
net een maand mensenhandel-officier in het 
Haagse parket, betrokken wordt bij een 
politieonderzoek naar gedwongen prostitutie. 
Het onderzoeksteam wist dat veel Hongaarse 
meisjes in de Doubletstraat – een raamprosti-
tutiestraat in Den Haag – werkten. Dat werd 
ondersteund door cijfers van de Nationale 
Rapporteur Mensenhandel. Maar was hier 
sprake van mensenhandel?
Van der Kallen: ‘Ik ben zelf in de Doubletstraat 
gaan kijken. Het is een kleine straat met veel 
ramen. Elke dag houdt de gemeente toezicht, 
controleert op verblijfspapieren en checkt op 
vrijwilligheid, meerderjarigheid en legaliteit. Je 
ziet het niet aan de buitenkant. De meisjes 
kijken niet treurig en zeggen allemaal dat ze 
voor zichzelf werken.’ 

Buidelwolf
Van der Kallen wijst naar een dossierkast 
tegen de muur. De bovenste plank staat vol 
ordners met op de rug een afbeelding van de 
buidelwolf: de naam van het politieonderzoek. 
Door de regionale recherche werd een 
projectplan opgesteld. 
Van der Kallen: ‘We besloten om twee aangif-
tes die twee Hongaarse vrouwen eerder tegen 
landgenoten hadden gedaan als aanleiding 
voor verder onderzoeken te gebruiken. Niet 
door direct de gebruikelijke stappen te zetten 
van tappen en oppakken, maar door in alle 
stilte onderzoek te doen naar het doen en laten 
van de Hongaarse verdachten en hun slachtof-
fers.’ De politie is gaan observeren. Waar 
wonen en werken de meisjes ? Hoe bewegen 
de pooiers zich?
Er is, volgens de officier, met name veel 
moeite gestoken in het halen van informatie. 

Veel Hongaarse meisjes 

kwamen in de Doubletstraat 

terecht, een raamprostitu-

tiestraat in Den Haag. Was 

daar sprake van uitbuiting? 

Officier Sabina van der 

Kallen: ‘Een schrijnend 

beeld van moderne slavernij 

kwam aan het licht.’

Sabina van der Kallen: 

‘Sommige 
verdachten zaten 
anderhalf jaar in 
voorarrest’ 

Mensenhandel als 
moderne slavernij
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Van der Kallen: ‘Het politieteam sprak met de 
Koninklijke Marechaussee (KMAR) op Eindhoven 
airport, omdat veel Hongaarse vrouwen via dat 
vliegveld Nederland binnenkomen. Ze spraken 
met de Marechaussee aan de grens bij Zevenaar 
omdat we informatie wilden over Hongaarse 
automobilisten die vrouwen naar Nederland 
vervoerden. Ze bezochten collega’s in de 
Belgische stad Gent, omdat bekend was dat 
meisjes heen en weer reisden tussen Nederland 
en België. En er werd contact gelegd met de 
Hongaarse politie en met de wijkbureaus in Den 
Haag om ze op de hoogte te brengen van het 
Buidelwolf-onderzoek. Verder was de afdeling 
Commerciële Zeden van de politie Den Haag 
belangrijk, onder meer vanwege hun kennis met 
betrekking tot het prostitutiegebied.’ 
Door al deze gesprekken kon informatie van 
relevante sleutelspelers met elkaar worden 
gedeeld, waren barrières weggenomen en was er 
vertrouwen gewonnen. Er ontstond een netwerk 
waarin snel informatie gedeeld kon worden. Ruim 
een maand na de start van het onderzoek meldde 
de KMAR dat een Hongaarse meisje op vliegveld 
Eindhoven was geland met een vlucht uit 
Boedapest. Twee mannen haalden haar op en 
namen haar onder verdachte omstandigheden 
mee. Even later, bij controles door de Haagse 

politie werd hetzelfde meisje werkend als 
prostituee, aangetroffen in de Doubletstraat. 

De situatie die de officier schetst is schrijnend. 
‘Jonge meisjes in Hongarije werden misleid en 
kregen voorgespiegeld dat ze in Nederland in de 
bloemen konden werken of als prostituee en vijftig 
procent van de inkomsten mogen behouden. Of er 
werd een mooie man op ze afgestuurd in Hongarije 
die verliefdheid veinsde. De meeste meisjes waren 
niet ouder dan twintig, meestal met een Roma-
achtergrond. In eigen land werden ze behandeld 
als tweederangsburgers en woonden met hun 
familie in niet meer dan een krot of schuurtje.’ Van 
der Kallen: ‘Die meisjes wilden alles doen om 
boven het bestaande leven uit te stijgen.’ 

Anderhalf jaar voorarrest
In april 2012 bleek via de tap dat een meisje 
ernstig werd bedreigd door een van de verdachten. 
Officier Van der Kallen en het politieteam konden 
niet anders dan ingrijpen en tot aanhoudingen 
overgaan. 
Later volgden aanhoudingen van verdachten in 
Duitsland en Hongarije. De Oost-Europese 
collega’s ondernamen actie als tegen familie of 
terugkerende slachtoffers in Hongarije bedreigin-
gen werden geuit. 

Van der Kallen: ‘Het bijzondere van deze zaak was 
dat zoveel meisjes aangifte hebben gedaan. 
Gefaseerd hadden we met bijna twintig vrouwen te 
maken. Dat is uitzonderlijk, omdat slachtoffers 
vaak niet willen samenwerken met de politie en 
het OM door ervaringen in hun thuisland. Daarbij 
voelen vrouwen zich niet altijd slachtoffer, omdat 
het kleine beetje geld dat ze soms mogen 
behouden, toch meer is dan ze thuis kunnen 
verdienen. Het vertrouwen van de meisjes 
verkregen we omdat we de verdachten daadwer-
kelijk oppakten én vasthielden in voorarrest. 
Sommige verdachten hebben anderhalf jaar in 
voorarrest gezeten. Ik moest me iedere keer weer 
sterk maken om die verlengingen te krijgen.’

Met de aangiftes kwamen verschrikkelijke 
verhalen aan het licht. Een meisje van achttien 
verklaarde dat ze verliefd was geworden. Haar 
vriend had haar overgehaald om voor hem te 
werken. Hij bracht haar van Hongarije naar 
Nederland. Hij stond erbij toen zij zijn beste vriend 
afwerkte. Haar eerste klant. Ze moest huilen.  
Zij smeekte hem: “Als je van me houdt, laat je toe 
dat ik stop.” Dat gebeurde niet. Zij moest in Den 
Haag aan de slag en werd continue in de gaten 
gehouden. Haar “vriend” mishandelde haar. Ze 
moest lange dagen maken en haar verdiende  
geld afstaan. 

Veel meisjes gingen na de aanhouding van hun 
pooiers terug naar huis, naar hun thuisland. De 
meeste verhoren door de Nederlandse politie 
vonden in Hongarije plaats. 
Zij legden ook de Nederlandse procedures aan de 
slachtoffers uit: dat bijvoorbeeld bij een verhoor 
door de rechter-commissaris alleen een advocaat 
aanwezig is en niet de verdachte. Op die manier 
gingen meisjes akkoord om naar Nederland terug 
te reizen voor een verhoor door de rechtere-com-
missaris. De getuigenverhoren bij de rechter-com-
missaris namen maanden in beslag. 

Twee officieren één zaak
Het lastige was dat de zaak zo groot werd, geeft de 
officier van justitie toe. ‘Het ging (te) lang duren en 
het werd een gevecht om de verdachten nog langer 
vast te houden. We moesten oppassen dat we niet 
door succes ten onder zouden gaan. Elk meisje 
was er één, redeneerden we. Dus we waren blij dat 
we zoveel mogelijk slachtoffers mee hebben 
kunnen nemen.’

Van der Kallen: ‘Uiteindelijk stonden van de 
criminele organisatie zeven personen met hun 
advocaten op zittingen en ging het om bijna twintig 
slachtoffers. Met mijn teamhoofd had ik besproken 
of het niet handig zou zijn om een tweede officier 
erbij te vragen. In overleg heeft toen de Noord-
Nederlandse collega Martijn Kappeyne van de 
Coppello zich ingelezen en meegekeken met het 
requisitoir dat we samen hebben aangescherpt. 
Alleen al het voorlezen daarvan besloeg bijna 
driekwart dag. We stonden met z’n tweeën extra 
stevig op de zitting. Dat was een fantastische 
ervaring.’

De zitting heeft bijna twee weken geduurd. Het OM 
eiste op 22 november 2013 tegen zes verdachten 
gevangenisstraffen van 5 tot 9 jaar, die door de 
rechter zijn overgenomen. Zij zijn ook voor lidmaat-
schap van een criminele organisatie veroordeeld. 
Een verdachte is zelfs tot 10 jaar gevangenisstraf 
veroordeeld. De vorderingen van de slachtoffers 
zijn gedeeltelijk toegewezen. Één verdachte is voor 
de zitting losgelaten uit voorlopige hechtenis. Hij 
was de loopjongen van de bende en had een 
minder grote rol in het geheel en is ook tot een 
lagere straf veroordeeld dan de rest. 
‘We hebben geluk gehad,’ vindt Van der Kallen, 
‘omdat we veel tijd kregen en daardoor resultaat 
hebben geboekt. Het feit van de criminele organi-
satie is goed uit de verf gekomen. Daar heeft de 
rechtbank ook zwaar aan getild.’

Zes verdachten zijn in hoger beroep gegaan.

Tekst: Thea van der Geest | Foto: Robin Utrecht

Taalbarrière
Dik Johan Veldhuizen (56) werkt zes jaar bij het 
OM en is sinds twee jaar zaakscoördinator.

Toen eind 2012 het politieteam naar Hongarije  
afreisde om getuigen te horen is er contact ge-
weest over de vraag hoe de slachtoffers het best 
geïnformeerd konden worden. Er is toen een brief 
met tekst en uitleg opgesteld in hun taal. Daarin 
konden de slachtoffers lezen wat ze konden ver-
wachten.  
‘Ik zorgde onder andere voor een overzicht van 
vorderingen van materiële en immateriële zaken 
die ingediend waren door de slachtofferadvoca-
ten. Ik coördineerde de contacten met de advoca-
ten. Zorgde dat de Hongaarse slachtoffers opge-
haald werden van het vliegveld en naar een 
onderkomen werden gebracht tijdens de zittings-
periode in Nederland. Ik organiseerde ook tolken 
tijdens de zitting. Er werden headsets uitgedeeld 
bij binnenkomst. Dat werkte uitstekend.’
‘Nee, zelf heb ik geen contact gehad met de 
slachtoffers. Ik kon ze niet verstaan. De enige 
woorden die ze in het Nederlandse kenden waren 
van seksuele aard. Woorden die de hoerenlopers 
van hen verlangden.’ 
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ArM EN rIjK:

Sabina van der Kallen (52) is resoluut in het 

beantwoorden van de vraag wat ze van haar 

werk als mensenhandel-officier vindt. ‘Ik heb 

een wereldbaan. Er valt genoeg te ervaren en 

het is een mooie gewaarwording om grote 

onderzoeken te doen in samenwerking met 

andere collega’s in het veld. Mijn hart ligt nu 

bij mensenhandel. In 1996 startte ik bij het OM, 

waar ik respectievelijk als jeugd-, zeden-, 

gebieds- en daarna kwaliteitsofficier heb 

gewerkt.’

Daarvóór doceerde Van der Kallen aan de 

Leidse Universiteit, heeft ze gewerkt bij de 

Nationale Ombudsman en het ministerie van 

Veiligheid en justitie en is toen “overgelopen” 

als buitenstaander naar het OM. ‘Altijd al 

geïnteresseerd geweest in strafrecht.’ 

‘Het werk als officier van justitie is boeiend 

omdat je met mensen te maken hebt, met 

internationaal-juridische vraagstukken. Als 

mensenhandel-officier kan je van grote 

betekenis zijn voor slachtoffers. Soms is het 

persoonlijk leed wat hen is aangedaan lastig te 

verwerken. je verandert namelijk de situatie 

waardoor mensenhandel ontstaat niet zo 

gauw. Het blijft toch een verhaal van arm 

versus rijk. Zelfs binnen de EU. Maar je doet 

het voor het individuele slachtoffer dat je uit 

de klauwen van mensenhandelaren houdt.’



inderdaad lopen bij een prostitutiegebied. Bij het zien van 
de politie doet de vrouw opgelucht aangifte. Ze verklaart 
dat ze twee dagen lang geslagen en vernederd is door 
drie mannen. Waar dat was en met wie precies, weet ze 
niet. Maar de KMar had de nodige informatie wel al 
binnen gehaald op Airport Eindhoven en zo konden haar 
uitbuiters toch worden opgepakt.

Uiterlijk en gedrag
Dit soort schrijnende gevallen ziet Geert Klomp, werk-
zaam voor de KMar op Airport Eindhoven, vaker. Hij vond 
dat er nodig iets moest gebeuren en richtte in 2011 het 
Wodan-project op. ‘De Marechaussee ziet dagelijks 
risicovluchten – grotendeels uit het Oostblok – met 
slachtoffers van uitbuiting op het vliegveld landen. We 
zijn getraind in het herkennen van potentiële slachtoffers 
en mensenhandelaren. Als we iets verdachts zien gaan 
we op onderzoek uit. Het idee van het Wodan-project is 
dat we die bevindingen kunnen delen door ze te registre-
ren in politiesystemen.’

Het begon met korte rokjes en rammelende verhalen. Op Airport 

Eindhoven gingen alarmbellen af bij de marechaussee. Inmiddels 

werkt “heel Oost-Brabant” samen om mensenhandel te bestrijden. 

‘Partners worden steeds fanatieker in het zoeken naar barrières.’

Een Hongaars meisje van amper achttien jaar, gekleed in 
een ultrakort rokje en hoge laarzen, landt met haar vriend 
op Airport Eindhoven. De man draagt haar paspoort op 
zak. Een signaal dat de Koninklijke Marechaussee (KMar) 
op scherp zet. ‘Wat gaan jullie in Nederland doen?’, vraagt 
de handhaver. ‘Ik wil mijn vriendin Den Haag graag laten 
zien, zelf ben ik daar al eens geweest’, antwoordt de man. 
Verontrustend is dat het Hongaarse meisje alleen de 
voornaam van haar vriend kent. Waar ze overnachten, kan 
ze niet vertellen.

Uitbuiters gezamenlijk aanpakken

De KMar houdt het stel in de gaten en ziet dat ze buiten 
worden opgehaald door twee mannen: een Hongaar en 
een Koeweiti. De KMar spreekt hen aan. Als ze het 
nummerbord van de auto scannen, zien ze dat deze 
gestolen is. De heren worden aangehouden en hun 
identiteit wordt vastgesteld. De Koeweiti blijkt een 
huisjesmelker die erbarmelijke huisvesting voor prostitu-
ees regelt tegen een hoge prijs. Alle alarmbellen gaan af. 
De marechaussee twijfelt geen seconde en waarschuwt 
de politie. Drie dagen later zien agenten de vrouw 

Risicovluchten en mensenhandel

Geert Klomp (KMar): 'Wij zien dagelijks risicovluchten met slachtoffers van uitbuiting op 

het vliegveld landen. Als we iets verdachts zien gaan we op onderzoek uit.'

De man draagt het paspoort van zijn 'vriendin' op zak. Een signaal dat de KMar op Airport 

Eindhoven op scherp zet. 'Wat gaan jullie in Nederland doen?'

Scenario-denken en onderbuikgevoelens zijn vaak 
leidend om criminelen op de korrel te krijgen. 
Handhavers leren denken en kijken als een rechercheur 
blijkt daarom effectief. Zo vragen de KMar-rechercheurs 
zich per vlucht af op wat voor criminaliteit ze scherp 
moeten zijn. Uiterlijk en gedrag van personen verraden 
vaak al veel. De signalen vervolgens zorgvuldig vastleg-
gen is cruciaal: informatie die op het eerste gezicht 
misschien niet waardevol lijkt, kan later wel een door-
braak betekenen in een onderzoek. Sinds 2011 zijn door 
de Wodan-aanpak al 35 criminele samenwerkingsver-
banden in beeld gebracht.
Dat komt omdat de informatie van de KMar geregistreerd 
en gedeeld wordt met andere partijen. Bijvoorbeeld met 
de Prostitutie Controle Teams, die de intakegesprekken 
voeren. Als een vrouw tijdens zo’n gesprek zegt: “Ik wil 
hier werken”, maar eerder anders verklaarde op Airport 
Eindhoven, is dat zorgwekkend. De vrouwen komen vaak 
onder valse voorwendselen naar Nederland: ze denken 
dat ze in de horeca gaan werken om geld te verdienen 
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voor hun familie. Maar in werkelijkheid worden ze 
meteen onder druk gezet om achter het raam te staan. 
De meisjes krijgen zelf maar een klein deel van hun 
inkomsten, het gros gaat naar de uitbuiters. 
Tegenstrijdige verklaringen helpen de controleteams in 
hun strijd om seksuele uitbuiting te stoppen en te 
voorkomen. Bijvoorbeeld in Den Haag, waar op basis 
van een redelijk vermoeden van mensenhandel een 
negatief werkadvies wordt gegeven aan raamexploitan-
ten. Die mogen zelf bepalen wat ze daarmee doen, 
maar als zich toch situaties voordoen die niet in de 
haak zijn, zijn ze medeplichtig en strafbaar. 
Exploitanten zullen daarom minder risico nemen. 

Op de kaart
Wodan vormt de basis voor het Samenwerkingsverband 
Bestrijding Mensenhandel in de regio Oost-Brabant. 
Alexander van Middendorp, projectleider Ondermijning 
van het Openbaar Ministerie in Den Bosch, besloot  
het project uit te breiden met meerdere partners. 
‘Sinds Wodan weten we dat mensenhandel een groot 
probleem is in de regio. De informatie die de KMar 
verzamelt is slechts een eerste stap. Nu borduren we 
hier op voort met verschillende partijen om samen 
interventies en barrières te bedenken om de mens-
onterende praktijken aan te pakken.’ 
Van Middendorp heeft voor zijn project een zo groot 
mogelijk netwerk opgetuigd om mensenhandel te 

bestrijden. Iedereen uit Oost-Brabant die iets bij kan 
dragen is welkom. Partners zoals de Belastingdienst, 
KMar, politie, de gemeente Eindhoven en het RIEC 
werken mee. Van Middendorp: ‘Van denkkracht naar 
daadkracht is mijn credo. Ik neem een faciliterende rol 
op mij op het gebied van inhoud, contacten en proces-
gebied. Het OM is naast het gezag in de opsporing een 
belangrijke netwerkpartner voor de alternatieve 
aanpak van ondermijnende criminaliteit. Eerst wilde  
ik alle neuzen dezelfde kant op krijgen om vervolgens 
te kijken wanneer welke organisaties het best  
kan optreden.’

Out of the box
Hoe heeft Van Middendorp de regionale partijen zo ver 
gekregen? ‘Aanvankelijk merkte ik dat het probleem 
mensenhandel bij veel partners onderschat werd, 
omdat het een schimmig gebied is. Wat helpt is dat de 
officier Mensenhandel van ons parket bij bijeenkom-
sten ook aan tafel zit. De bevlogenheid en kennis van 
casussen maken de partners enthousiast om mee te 
werken aan de bestrijding. Ik doe daar een schepje 
bovenop door creatieve denksessies te leiden, waar-
door de partners out of the box naar het probleem 
leren kijken. Zo wordt iedereen steeds fanatieker in het 
zoeken naar barrières om mensenhandel te bestrijden. 
Iedere organisatie levert een deel van de puzzel en dat 
maakt het plaatje compleet.’

‘Als gemeente willen wij ook graag meewerken aan de 
bestrijding van mensenhandel. Het was even zoeken naar 
onze rol, want bij bestrijding denk je toch eerder aan 
politie en OM’, zegt Sytske Klarenbeek, beleidsverant-
woordelijk voor de aanpak van georganiseerde criminali-
teit bij de gemeente Eindhoven. Als grootste gemeente in 
Oost-Brabant kent Eindhoven een aantal risico-branches 
voor mensenhandel. Zo is het de enige gemeente met een 
open prostitutiegebied: het Baekelandplein. Een plek 
waar de gemeente, onder andere in samenwerking met 
het Prostitutie Controle Team en raamexploitanten, 
bovenop wil zitten. Ze legt uit dat de gemeente mensen-
handel probeert te voorkomen én bestrijden. Klarenbeek: 
‘De awareness onder collega’s vergroten is een van onze 
speerpunten. Als een man aan de balie in korte tijd drie 
keer een andere vrouw op hetzelfde adres inschrijft, en 
steeds de paspoorten van de dames bij zich draagt, is  
dat een signaal. De baliewerkers kunnen die informatie 
registeren zodat signalen verder komen dan de koffie-
kamer.’

raamexploitanten
Verder kan de gemeente gebruik maken van bestuurlijke 
instrumenten, zoals de medewerkers van stadstoezicht 
die in de praktijk de ogen en oren van de gemeente zijn. 
Zo horen ze bijvoorbeeld van een bewoner dat hij 
opvallend vaak vreemde vrouwen bij zijn buurman naar 
binnen ziet gaan. Ook die informatie wordt opgeslagen en 

Sytske Klarenbeek: 'Als gemeente willen we ook een rol spelen bij de zorg en opvang van 

slachtoffers, daarvoor geven we opdrachten aan zorginstellingen.' 

Het probleem van mensenhandel werd voorheen onderschat, merkte OM’er Alexander 

van Middendorp: ‘Nu levert iedere organisatie een deel van de puzzel.’
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gedeeld met de partners. Een ander speerpunt is het 
opwerpen van barrières. Denk daarbij aan strengere 
voorwaarden voor vergunningen van raamexploitanten. 
De gemeente wil het de mensenhandelaren moeilijker 
maken, en niet per ongeluk faciliteren. ‘Stel dat het OM 
informatie geeft over een mensenhandelaar die een 
uitkering heeft, dan kunnen we als gemeente optreden 
door het geld alsnog terug te vorderen. Ook willen we 
een rol spelen bij de zorg en opvang van slachtoffers, 
daarvoor geven we opdrachten aan zorginstellingen. 
Daar moet wel nog meer expertise komen om de zorg 
van slachtoffers van mensenhandel goed te regelen. Er 
moet dus nog veel gebeuren, maar binnenkort gaat een 
speciale projectleider mensenhandel daarmee aan de 
slag. In ieder geval staat het onderwerp hoog op de 
politieke agenda’, zegt Klarenbeek.

Van Middendorp vertelt dat het project eind dit jaar bij 
het OM ten einde loopt, maar het RIEC neemt het 
samenwerkingsverband daarna over. ‘Een mooi resul-
taat. We hebben grote betrokkenheid bij de partners 
bereikt en ze willen graag doorgaan met de samenwer-
king in de regio Oost-Brabant.’ Of het model ooit 
landelijk wordt doorgezet, durft hij nog niet te zeggen. 
‘Dat zou wel heel mooi zijn.’  

Tekst: Meike Willebrands
Foto’s: Robin Utrecht
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Mensenhandel is moderne slavernij en mensenhandel is overal. In februari werd ik op de 
Filipijnen weer eens met de neus op de feiten gedrukt. Daar maakte ik deel uit van een dele-
gatie onder leiding van Collegevoorzitter Herman Bolhaar (zie ook p 2-3 van dit nummer). Het 
doel: ervaringen uitwisselen in de strijd tegen mensenhandel. 

Natuurlijk wil iedereen daar – Filippino’s onderscheiden zich niet van de rest van de wereld-
bevolking – een beter leven en dat leven is niet altijd op de Filipijnen te vinden. Van de hon-
derd miljoen inwoners werken (en wonen) er tien miljoen in het buitenland.
Zijn dat gelukszoekers? Zeker, maar wat is daar mis mee? Mag je ze dan tegen een veel 
lagere beloning onder slechte omstandigheden heel lange dagen werk laten doen waar wij 
geen zin in hebben?

Want dat is de realiteit. We spraken in Manilla in een opvanghuis met slachtoffers van men-
senhandel. Een jonge vrouw, zo rond de twintig jaar oud, vertelde wat haar was overkomen 
toen ze in Kuala Lumpur (Maleisië) terecht kwam bij een familie als au-pair. Haar paspoort 
werd afgepakt, ze werkte lange dagen, zeven per week. De eerste maand at ze letterlijk uit de 
vuilnisbak. Na een jaar wist ze te ontsnappen. Ze meldde zich bij de politie en die sloot haar 
op wegens het ontbreken van papieren. Uiteindelijk kwam ze na anderhalf jaar terug op de 
Filipijnen, geheel berooid. Ze schaamde zich tegenover haar familie dat ze het niet had 
gemaakt daar in Kuala Lumpur. Als je nu denkt dat ze nooit meer een stap op Maleisische 
bodem wil zetten, heb je het mis. Ze vond vooral dat ze pech had gehad. Ze hoopte het een 
volgende keer beter te treffen, want er moest brood op de plank voor haar familie komen. Die 
familie wilde ze niet teleurstellen. Met tranen in de ogen vertelde ze dit verhaal aan ons.

Op zo'n moment raak je als officier van justitie weer extra gemotiveerd om mensenhandel op 
alle mogelijke manieren te bestrijden. Want de zaak van deze jonge vrouw is helaas niet 
uniek. Elk jaar komen er Filippino’s naar Nederland. Als au pair maar ook als matroos. En 
ook in Nederland zijn er genoeg lieden die voor een dubbeltje op de eerste rang willen zitten 
en misbruik maken van de kwetsbare positie van die au pairs en matrozen.
Als je op je fiets langs de grote rivieren toert en een rijnaak ziet, is niet het eerste wat je 
denkt: daarop kan wel eens sprake kan zijn van mensenhandel. En toch kan dat. Alleen door 
goed te kijken zie je signalen van mensenhandel, zoals: niet beschikken over een paspoort, 
extreem lange arbeidsuren onder gevaarlijke omstandigheden met slechte huisvesting, grove 
onderbetaling. OM’ers kunnen die signalen lezen in de factsheet mensenhandel op het intra-
net ZoOM.

Maar iedereen kan mensenhandel tegenkomen. En iedereen kan er ook wat aan doen. 
Kijk vooral niet weg.

Warner ten Kate, landelijk officier van justitie mensenhandel/smokkel, en teamleider 
Landelijk Parket

Kijk niet weg
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In een bos in het zuiden des lands laat een internist zijn honden uit. Twee vrouwen zijn ook met een 
hond op pad. Een hond van de man valt die van de vrouwen aan. Er wordt over en weer gescholden 
en er vliegt een stok door de lucht. Een van de vrouwen wordt mogelijk getroffen, overigens zonder 
letsel. Ze doet aangifte van mishandeling. De internist wordt gedagvaard. In hoger beroep stelt zijn 
raadsman dat zijn cliënt nooit voor had moeten komen omdat het hier – kort samengevat – een zaak 
van niks betreft. Het hof Den Bosch is het met hem eens en verklaart het OM niet-ontvankelijk.  
Bij de vervolgingsbeslissing kan ‘geen sprake zijn geweest van een redelijke belangenafweging.’
Het OM gaat tegen dat oordeel in cassatie en krijgt gelijk (ECLI:2012:BX4280). De Hoge Raad 
benadrukt dat slechts in zeer uitzonderlijke gevallen plaats is voor een niet-ontvankelijkverklaring 
van het OM. Als een rechter vindt dat een beslissing om te vervolgen in strijd is met een van de 
beginselen van een goede procesorde, zoals het verbod van willekeur, dan gelden zware motive-
ringseisen.

In het ‘Checkpoint-arrest’ (ECLI:2013:7) ging het om de vervolging van de eigenaar van coffeeshop 
Checkpoint te Terneuzen wegens overtreding van de gedoogvoorwaarden. Het OM werd door het 
hof Den Haag niet-ontvankelijk verklaard omdat het vertrouwensbeginsel en het verbod op wille-
keur zouden zijn geschonden. Het hof vond dat het OM niet zomaar voor strafrechtelijke handhaving 
had mogen kiezen, nu de bewuste coffeeshop jarenlang door het bestuur ongemoeid was gelaten. 
Volgens de Hoge Raad was het hof met dat oordeel te veel op de stoel van het OM gaan zitten. 
Toetsing aan het verbod op willekeur houdt immers in dat de strafrechter alleen dient te onderzoe-
ken of zich ‘de situatie voordoet dat geen redelijk oordelend lid van het Openbaar Ministerie tot het 
instellen van die vervolging had kunnen besluiten.’ 

Ook een niet-ontvankelijkverklaring door het Amsterdamse hof kon onlangs geen genade vinden in 
de ogen van Hoge Raad. Volgens het hof had in een zaak waarin het slachtoffer een politieman was, 
de beslissing om te vervolgen niet door een politieparketsecretaris mogen worden genomen. Aldus 
was “in onvoldoende mate voorkomen dat een schijn van belangenverstrengeling wordt gewekt”. 
Volgens de Hoge Raad had het hof uit het oog  verloren dat de rechter slechts in uitzonderlijke 
gevallen niet-ontvankelijkverklaring mag uitspreken (ECLI:2013:947).

Komt het überhaupt nog wel voor dat het OM op grond van strijd met de beginselen van een goede 
procesorde niet-ontvankelijk wordt verklaard?
Ja, zo blijkt uit een recent arrest van de Hoge Raad (ECLI:2014:15).
 
Bij Siebengewald rijdt een man door een bos en ziet een aantrekkelijke stapel snoeihout liggen. 
Hij laadt het hout in zijn aanhanger, maar legt het terug wanneer gemeenteambtenaren hem 
vertellen dat het geen afvalhout is. Hij krijgt een transactie aangeboden voor houtdiefstal, maar 
betaalt niet. De zaak komt voor. Verdachte wordt veroordeeld en gaat in hoger beroep. De advo-
caat-generaal vindt dat het OM geen transactie had moeten aanbieden nu verdachte heeft 
gemeend dat het om afvalhout ging. Hij vraagt het hof het OM niet-ontvankelijk te verklaren. Het 
Hof legt dat verzoek naast zich neer met een simpele redenering: omdat verdachte het transactie-
bedrag niet heeft betaald, mocht de officier tot vervolging overgaan. De Hoge Raad fluit het hof 
terug. Wanneer het OM zelf vindt dat het niet-ontvankelijk is, dan moet de rechter die anders 
beslist, dat goed onderbouwen.

Tekst: Juriaan Simonis (WBOM)

Recente jurisprudentie over niet-ontvankelijkheid
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‘Voor jullie OM’ers zijn kinderen die door alcohol over 
de schreef gaan, daders. Maar jullie daders zijn onze 
slachtoffers. Voor ons zijn de ouders de dader. Kijk, 
kinderen die doodgaan – dat vinden ouders erg. Maar 
ondertussen treden diezelfde ouders niet op tegen 
alcoholgebruik.’
Zegt kinderarts Nico van der Lely.

‘Het zijn de mixdranken die jongeren veel problemen 
bezorgen. Maar in de supermarkt, staan ze naast de 
wijn. Als je de mixdranken wilt verbieden, moet je dus 
ook wijn en bier uit de schappen weren. Da’s politiek 
een moeilijk verhaal.’
Weet senior-beleidsmedwerker V&W Kai Hollemans.

‘Als er niks te beleven is, gaat het eerder fout – en 
vooral als er dan alcohol in het spel is. Zonder alcohol 
zou het in Haren waarschijnlijk niet zijn misgegaan.’
Vermoedt Nina van Hasselt, hoofd programma 
“Jongeren en riskant gedrag” bij het Trimbos-instituut.

De medicus, de ministerieman en de middelenexpert 
melden het magistraten tijdens “de Impact van alcohol 
en mogelijke interventies” op 30 januari, tijdens een 
bijeenkomst georganiseerd door de piepjonge ZSM 
Academy (zie kader). Op parket Oost-Brabant luisteren 
OM’ers, reclasseringsmedewerkers en politiemensen 
geïnteresseerd.

Want, wat moet het OM met alcohol? Het OM draagt 
allereerst een strafrechtelijke bril, waardoor proportio-
naliteit wordt bezien. ‘Maar soms’, zegt een Brabantse 
officier, ‘is het strafrecht een buitengewoon zwaar 
middel. Denk aan een chirurg die na alcoholgebruik al 
door zijn werkgever is gestraft. Als ook het hem nog 
aanpakt, weet je één ding zeker: de man wordt com-
pleet gesloopt.’
En kan “alcohol” wel ZSM worden afgedaan? Vaak wel 
(zie ook p 19). Maar soms zal je moeten dagvaarden. 
Ook voor het inschakelen van uitgebreide diagnostiek 
leent de snelle ZSM-setting zich niet. 

Nee, strafrecht gaat alcoholexcessen niet stoppen. Maar toch.  

Slim interveniëren aan de ZSM-tafel. De eigen rol kennen bij 

gemeentelijke verordeningen. Een OM-beleidsmedewerker die een 

kroegbaas belt. Opportuun was bij een ZSM-Academybijeenkomst 

over de “Impact van alcohol”.
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Het OM, zo blijkt deze dag, wil echter méér dan zaken 
met een alcohollucht standaard afhandelen. Moderne 
magistraten stellen het strafrecht in dienst van de 
samenleving. Trekken op met netwerkpartners. Breken 
hun brein over betekenisvolle bijdragen. Bij voorkeur 
binnen ZSM en buiten-de-box. En dan, zo luidt de 
filosofie van de ZSM-Academy, is kennis buiten het 
strafrecht broodnodig. 
Zoals die van Nico van der Lely, kinderarts en initiatief-
nemer van de “alcoholpoli’s”. In deze poliklinieken 
Jeugd & Alcohol ziet  hij dagelijks kinderen van tien tot 
achttien binnengedragen worden. Want waar volwas-
sen vaak voelen dat ze na elk extra glas alcohol minder 
vast op de benen staan, gaan kinderen ineens “out”. En 
voor wie het Engels niet machtig is, vertaalt Van der 
Lely dat out gaan nog even: ‘Teveel gedronken? Boink!’
De kinderarts doceert. Toont scans van benevelde 
hersenen. Strooit cijfers. Een 16-jarige jongen van 61 
kilo die binnen twee uur acht glazen alcohol drinkt, 
heeft een promillage van 1.64. Bij een 16-jarige meid is 
dat 2.13 promille. Een 11-jarige jongen van 35 kilo 
scoort na acht glazen 3.07 promille, bij een 11-jarig 
meisje is dat 3.25 promille.
Onder Nederlandse 15- en 16 jarigen geeft 37 procent 
van de jongens en 20 procent van de meisjes aan in de 
afgelopen dertig dagen drie of meer keer aan binge 
drinking, “piekdrinken” te hebben gedaan. In Europa 
scoren alleen Ierse leeftijdsgenoten hoger. 

Softe ouders
‘Niet crack of heroïne, maar alcohol staat bovenaan de 
lijst van meest schadelijke drugs’, citeert kinderarts 

uit het medisch tijdschrift The Lancet. Op de korte 
termijn leidt alcoholinname tot katers, alcohol-
vergiftiging, toename van agressie, seksueel 
risicogedrag en ongevallen: hoe meer je drinkt, 
hoe harder je valt. Op langere termijn zijn de 
effecten nog schadelijker, weet Van der Lely. ‘Het 
intellectueel vermogen – inzicht, empathie, 
emotionele controle en flexibiliteit – vermindert. En 
dat komt niet meer goed. Wie jong begint met 
drinken heeft een veel grotere kans op alcoholisme 
op oudere leeftijd.’
Opeens windt de kinderarts zich op. Hoe bestaat 
het, vindt hij, dat Nederlandse olympschemedail-
lewinnaars worden gehuldigd in het Holland 
Héineken House? Of neem de mix-flesjes die in  

     De OM-rol bij alcohol

ZSM Academy
De bijeenkomst “De impact van alcohol” is 
een van de activiteiten van de ZSM Academy, 
die op 25 februari zijn officiële startbijeen-
komst had bij de DVOM in Utrecht.

De ZSM Academy is een gezamenlijk initia-
tief van de Nationale Politie, de Nederlandse 
Orde van Advocaten en het Openbaar 
Ministerie. De academie wil voor alle part-
ners verdieping aanbrengen, een ander licht 
werpen op ZSM, zowel vakinhoudelijk als 
organisatorisch.

Uitgaan zonder “out” gaan
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‘Het is een casus die in het echt vrij 
veel voorkomt’, licht officier 
Roosmarijn Schoo een paar dagen 
later toe. ‘Maar de samenwerking 
aan de ZSM-tafel leidt ertoe dat je 
tot een straf komt die beter bij de 
situatie past. In deze casus besloot 
ik uiteindelijk tot een sepot onder 
voorwaarde dat de verdachte geen 
nieuwe strafbare feiten pleegt, zich 
een jaar houdt aan de aanwijzingen 
van de reclassering, en dat de 
hulpverlening zich richt op het 
alcoholprobleem.’

Het OM en SVG vinden dat het vaak 
prima kan: alcoholproblemen 
meewegen aan de ZSM-tafel. ‘Het 
gaat vooral om alertheid’, zegt Elly 
Westerbeek van SVG. ‘Dat we dénken 
aan alcohol. Het achterliggende doel 
is dat we het bewustzijn vergroten: 
alcohol is vaak echt een groot 
probleem.’
Roosmarijn Schoo: ‘De contextinfor-
matie komt aan de ZSM-tafel goed 
boven water; bij iedereen is de 
informatie dan nog vers. Anders dan 
bij een papieren dossier kun je op 
ZSM meteen een interventie plegen 
om te voorkomen dat het strafbare 
feit nog eens wordt gepleegd. Je 
hóeft zo’n zaak niet ZSM af te doen, 
maar als je voldoende informatie 
hebt, kun je meteen een passende 
maatregel nemen, waarin de inbreng 
van alle partners is meegenomen.’
Tijdens het Festival Forensische 
Zorg viel deze werkwijze goed.  
‘Ik had de indruk’, zegt Elly 
Westerbeek, ‘dat de deelnemers  
en toehoorders wel onder de indruk 
waren van de casus.’

Soms kloppen die beelden, maar 
men gaat er wat aan voorbij dat de 
minpunten vooral kinderziektes 
betreffen. Want niemand kan tegen 
de uitgangspunten zijn. ZSM is een 
samenspel waarbij organisaties,  
verdachten en slachtoffers beter af 
zijn. Het is in-één-keer-maatwerk, 
waarbij de achterliggende proble-
matiek en de context voor iedereen 
duidelijk wordt.’

Het is wat een “standaardzaak” 
heet. Man met biertje te veel op 
zoekt ruzie met zijn vriendin en 
bedreigt haar. Hij wordt aangehou-
den. Over hem heeft de politie geen 
eerdere meldingen van huiselijk 
geweld. Wel heeft hij antecedenten 
op verzet bij aanhouding en beledi-
ging van de politie. Er loopt al 
reclasseringstoezicht voor zijn 
agressieregulatie. 
Een zaak als deze leidt al snel tot 
een standaardstraf, bijvoorbeeld  
350 euro boete.

Maar vandaag, 28 februari, gaat de 
standaardwerkwijze overboord. Er 
wordt gezocht naar een interventie 
waarbij het alcoholprobleem is 
meegenomen. De zaak van de 
huiselijke bedreiging wordt nage-
speeld op het Festival Forensische 
Zorg. Aan een ZSM-tafel. De 
deelnemers, medewerkers van 
forensische zorgaanbieders, hebben 
een rol gekregen: dader, moeder 
van het slachtoffer, reclasserings-
medewerker, forensisch werker. De 
rol van officier speelt Roosmarijn 
Schoo – en dat is ze in het echt ook, 
in parket Oost-Brabant.
Het ZSM-rollenspel wordt ingeleid 
door Elly Westerbeek (manager 
beleid en organisatie bij SVG – 
Stichting Verslavingsreclassering 
GGZ) en Monique Vinkestijn (team-
leider in parket Oost-Brabant). 
‘Vanuit de zorg’, zegt Elly 
Westerbeek, ‘is men niet onverdeeld 
positief over ZSM. Het zou te snel 
zijn, alleen gericht op het uitdelen 
van taakstraffen, geen oog hebben 
voor achterliggende problematiek. 

Drie kratjes
In het rollenspel wordt dat snel 
duidelijk. Het verhoor van de dader 
leert dat hij doordeweeks niet 
drinkt, maar dat hij en zijn vriendin 
dat in het weekend “goed” maken 
met drie kratjes bier.
Daarna praat de verslavingsreclas-
sering met de verdachte. Die ziet 
zelf ook in dat hij door de alcohol de 
controle over zichzelf verliest. Dat 
hij de tips uit de agressieregulatie 
dan vergeet en dan dingen zegt die 
hij eigenlijk niet meent.
Slachtofferhulp meldt even later dat 
zijn vriendin geen straf voor hem 
wil. Schadevergoeding hoeft van 
haar ook niet. Ze houdt van hem, en 
wil niet dat het OM gebieds- of 
contactgeboden gaat opleggen. Húlp 
wil ze voor haar vriend, en eigenlijk 
ook voor haarzelf.
Het werpt voor officier Roosmarijn 
Schoo een ander licht op de zaak. 
Immers, hoeveel nut heeft zo’n 
training agressieregulatie, als het 
echte probleem de overmatige 
alcoholconsumptie is?

de supermarkt staan. De kinderarts wijst op een flesje 
Petrikov Blue. Door de smaak van citrusfruit drinkt het 
weg als limonade, maar: 14,7 procent alcohol. Van der 
Lely leest met afgrijzen het etiket voor: “De lekkerste 
mixen start je door zelf te experimenteren.”
En dan die softe ouders. Die zouden eens wat vaker 
“nee” moeten zeggen. Kinderen vinden strenge ouders 
veel minder erg dan ouders denken, zegt Van der Lely. 
Ouders maken vaak twee denkfouten. Een: laat ze 
thuis maar wat drinken; dan hebben we tenminste 
toezicht. En twee: onze kinderen leren wel van  
hun fouten. Een misvatting, zegt Van der Lely. ‘Zien 
drinken doet drinken. En van je fouten leren? Pubers 
kennen geen rem. Comazuipen? Vinden kinderen 
fantastisch! Zien kinderen voorbeelden van mensen 
die alcohol misbruiken, dan denken ze: iedereen  
doet het.’

Van der Lely is optimistisch. Want een kentering lijkt 
gekomen. ‘Eigenlijk moet de grens naar 21, maar met 
naar 18 ben ik al heel blij. Tot de leeftijd van 18 krijg je 
er hersencellen bij, daarna komt er nog wat “bekabe-
ling” bij. Inmiddels vermindert het aantal kinderen dat 
bij ons binnenkomt en stijgt de leeftijd. En ik verwacht: 
binnen vijf jaar bellen ouders naar organisatoren van 
feestjes: “Zeg, wat is jullie alcoholbeleid?”’

Havenarbeiders
Ontstaan in de negentiende eeuw organisaties als de 
“Volksbond tegen drankmisbruik” die voor matigheid 
pleiten, aan het eind van die eeuw wordt de roep 
om overheidsingrijpen steeds luider. De eerste koffie-
huizen voor havenarbeiders en spoorwegmedewerkers 
ontstaan vanuit de wens om alcoholmisbruik te 
voorkomen.
In 1881 verschijnt de eerste drankwet, de voorloper van 
de huidige Drank en Horecawet, zo horen de deelne-
mers aan de ZSM-Academybijeenkomst van Kai 
Hollemans, senior juridisch beleidsmedewerker binnen 
het ministerie van VWS. Recent is de wet flink aange-
past. In 2013 gaat het toezicht op de naleving van de wet 
naar de gemeenten. Er wordt nu lokaal (of regionaal) 
handhavingsbeleid opgesteld en de burgemeester kan 
een bestuurlijke boete opleggen bij een overtreding. 
Bovendien worden jongeren onder de zestien jaar 
strafbaar als ze alcohol in het openbaar bij zich 

hebben. Via een lokale verordening kunnen gemeenten 
het verstrekken van alcohol in horeca of slijterijen 
verbieden of beperken, bijvoorbeeld op Koningsdag. 
Ook kan een verbod komen op happy hours in horeca of 
kan er een verbod komen op prijsacties in supermark-
ten. Voorstellen daartoe halen in gemeenteraden 
overigens zelden een meerderheid.
In 2014 volgt weer een aanpassing: de leeftijdsgrens 
gaat naar achttien jaar. 
Alcoholpreventie wordt gehinderd door de goede, 
gezellige naam van het middel. ‘Bij drugs’,  zegt 
beleidsmedewerker Hollemans, ‘wordt altijd het míddel 
als gevaarlijk gezien, bij alcohol altijd de gebrúiker.’ 

Tante
Politie en justitie doen er goed aan de “dynamiek” rond 
alcohol goed te begrijpen, zegt Ninette van Hasselt, 
programmahoofd van het Trimbos Instituut. ‘Het is niet 
zo simpel als: “giet er een glas bier in en er komt 
vanzelf geweld uit”
Maar het is wel zo dat bij 35 tot 50 procent van alle 
geweldsgevallen middelengebruik een rol speelde. En 
bij uitgaansgeweld is bij meer dan 75 procent iemand 
onder invloed. 
In de dynamiek speelt allereerst de persoon een rol. 
Jonge mensen, sensatiezoekers, impulsievelingen 
gaan door alcohol eerder geweld gebruiken dan 
anderen. Zeker wanneer zij in groepen opereren,  
dan ontstaat eerder een wij-zij gevoel. Het is ook 
cultuurgebonden, zegt Van Hasselt. ‘Als je in Frankrijk 
uitgaat, weet je dat je tijdens het stappen je tante kan 
tegenkomen. In Nederland is er meer een sfeer van: 
het mag nu.’

Kennis over alcohol en over de alcoholcontext van een 
strafzaak kan politie en justitie helpen bij de bestrij-
ding, klinkt het tijdens de afsluitende discussie. 
Misschien hebben onverwachte acties wel het meest 
effect. ‘Stel,’ houdt VWS-beleidsmedwerker Kai 
Hollemans de zaal voor, ‘dat u als officier weet dat een 
benevelde stamgast van weer dezelfde kroeg betrokken 
is bij straatgeweld. Waarom dan niet eens vermanend 
de kroegbaas gebeld: “Iemand uit jouw kroeg is 
betrokken geweest bij een aantal incidenten.” Niemand 
die dat een slecht idee vindt. Dat kunnen officieren best 
doen. Maar waarom alleen officieren, vraagt OM’er 
Ellen Verbeem zich af. ‘Zo’n rol kan juist ook door 
afdelingen beleid & strategie van parketten worden 
opgepakt.’

Tekst: Pieter Vermaas
Foto: Peter de Krom/HH

Nico van der Lely, kinderarts:

‘Comazuipen? 
Vinden kinderen 
fantastisch’
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Egidia Jetten, pedagogisch directeur justitiële jeugdinrichting 
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‘JE MOET DE GEZONDE KANT 

KUNNEN ZIEN’

Met de invoering van adolescentenstrafrecht wordt het voor officieren 

een belangrijke vraag: Eis ik voor deze jongvolwassene plaatsing in een 

gewone penitentiaire inrichting? Of in een justitiële jeugdinrichting? 

‘Kijk goed wie je voor je hebt’, adviseert pedagogisch JJI-directeur 

Egidia Jetten. Interview over opvoeding, onderwijs en behandeling.

‘Goh, wat erg is dat toch.’ Ineens 
schrikt Egidia Jetten van haar eigen 
emotie. Drie kwartier lang sprak de 
pedagogisch directeur van twee 
justitiële jeugdinrichtingen vol vuur 
en vertrouwen: “Recidive is een 
uitdaging om het beter te doen.” 
Vrolijk glimlacht ze om de conflicten 
die zij zelf– toch orthopedagogisch 
expert – met haar destijds soms 
onwillige puberzoon had. “Heb je 
haar weer met haar gepsychologi-
seer”, kreeg ze dan voor de voeten 
geworpen. Ach, dat soort opvoe-
dingsconflicten, het hoort er volgens 
Jetten gewoon bij. ‘Was sich liebt, 
das neckt sich.’

Maar nu, in haar werkkamer in JJI 
Den Hey-Acker in Breda, maken 
optimisme en relativering even 
plaats voor onmacht. De vraag was:

Denk je wel eens: met jou was, is en 
wordt het niks; ik ben klaar met je?
‘In de vijftien jaar dat ik hiervoor in 
een tbs-kliniek werkte heb ik dat 
met twee tbs-gestelden gehad. Ik 
kon niet meer met hen werken. Het 
delict was zo overweldigend: het 
stond tussen mij en hen in. 
Verdragen kon ik ze nog wel, maar 
behandelen niet meer. Als je die 

gedachten niet meer kunt wegzet-
ten, moet je professioneel zijn en 
het aan een ander over laten.
En nu, nu heb ik hier een jongen… 
Ik kan deze jongeman niet meer 
volgen, niet meer begrijpen. Steeds 
denk ik: hoe kun je zo berekenend 
zijn? Zo gewetenloos. Mensen 
hebben altijd wel een bepaalde 
mate van geweten. Een kwetsbaar-
heid. Maar bij hem…’, Egidia Jetten 
slaat een hand voor haar mond en 
lacht de lach der vertwijfeling, ‘ik 
zie het niet meer. Dat vind ik zo 
erg... Dat is voor mij nieuw, want ik 
ben heel positief van aard.’

Opportuun spreekt Egidia Jetten, 
die zowel in JJI de Hunnerberg 
(Nijmegen) als in JJI Den Hey-
Acker (Breda) pedagogisch 
directeur is, aan de vooravond van 
de invoering van het adolescenten-
strafrecht. Daarin kunnen ook 
jongvolwassenen tot 23 jaar via het 
jeugdstrafrecht worden berecht. 
Aanklagers kunnen jeugddetentie 
of een PIJ-maatregel (“jeugd-tbs”) 
eisen.

Is de JJI klaar voor de komst van 
het adolescentenstrafrecht?
‘Eigenlijk zijn we al een adolescen-

teninrichting. Het idee heerst dat er 
bij ons 12- tot 23-jarigen zitten. 
Maar in werkelijkheid is het 
merendeel tussen de 16-23 jaar. De 
gemiddelde leeftijd is ruim 18. 
Bedenk, er zijn jongeren die op hun 
16e een PIJ-maatregel krijgen. Dat 
duurt dan 2, 4 of 6 jaar. Dus er zitten 
hier al adolescenten, maar wel met 
achterstanden. In opvoeding, 
onderwijs, in emotionele en gewe-
tensontwikkeling.’

Wanneer zou een officier plaatsing 
in een justitiële jeugdinrichting 
moeten eisen?
‘Kijk wie je voor je hebt. Soms tref je 
een jongvolwassene waarvan je 
denkt: wat zonde dat juist jij delicten 
pleegt. Want jij hebt een grote 
“gezonde kant”. Je bent iemand die 
met de juiste bejegening, begren-
zing, onderwijs en behandeling echt 
mogelijkheden heeft. Het gaat dus 
om het perspectief dat je wat kunt 
bereiken.
Ook jongens die kwetsbaar zijn, zijn 
geschikt voor de JJI. Zo zijn zeden-
delinquenten kwetsbaar in een 
gewone PI. Kwetsbaarheid kan ook 
zitten in beïnvloedbaarheid of in 
verstandelijke beperking. Is het 
zinvol om een jongen die het leven in 

Egidia Jetten:

‘Schrijven we ze 
af, dan bereiken 
we niks’
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een PI moeilijk aankan, daar te laten 
zitten? Het gaat er toch om dat hij er 
beter uitkomt dan erin gaat?’

En wie moet je als officier niet in 
een JJI willen hebben?
‘Bijvoorbeeld de echt antisociale 
jongens die al een jaar of 22 zijn. 
Degenen die in de kern onverander-
baar zijn. Die een “pantser” hebben. 
Die bewust voor het criminele pad 
hebben gekozen, en op de koop 
toenemen dat ze “even drie maan-
den gaan zitten”. Maar ook zeer 
ernstig verslaafden met een 
zwervend bestaan. Nee, dat is niet 
“afschrijven”. Maar wie niet kan of 
niet wil profiteren van het JJI-
aanbod, is meer gebaat bij een 
gewone PI. Veel jongens komen ook 
bij ons eerst afwijzend binnen: “Ik 
heb geen zin in jullie gesprekken en 
interventies”. Vaak kunnen we ze 

langzaam verleiden om te praten 
over hoe ze tot die delicten kwamen 
en over wat hun problemen zijn. Dan 
pakken ze het aanbod toch aan.’

Wat is dat JJI-aanbod?
‘Dat kent drie pijlers. Allereerst 
opvoeding in een groepsdynamiek. 
Asociaal, egocentrisch of kwetsbaar 
gedrag zie je in relatie tot de ander, 
dus gebruiken we die dynamiek ook 
voor behandeling en resocialisatie. 
Voor het aanleren van gedrag dat 
leidt tot minder delicten. Zodat ze 
terug naar buiten kunnen zonder 
zich intimiderend, conflictzoekend 
en egocentrisch op te stellen. De 
tweede pijler: onderwijs en arbeids-
toeleiding. Al onze jongens gaan 20 
tot 25 uur per week naar school of 
stage. En drie: behandeling en 
ondersteuning. We hebben een scala 

aan interventies die inhaken op 
individuele problematiek: delictana-
lyse, agressieregulatie, assertiviteit 
en conflicthantering, middelenge-
bruik en emotieregulatie. We 
hebben elke week psycho-medisch 
overleg: wat is er aan de hand, wat 
heeft iemand nodig?  En we hebben 
per groep een psycholoog en 
psychiaters in huis. Als er iets 
gebeurt, zit je de volgende dag op 
spreekuur - nou, dat lukt je “buiten” 
niet. Ook zijn we, in samenwerking 
met “Slachtoffer in Beeld”, steeds 
actiever in herstel naar slachtoffers.
We hebben een behandelklimaat: 
als iets zinvol is gaan we het 
uitvoeren. Daarom betrekken we de 
wetenschap erbij. En de ouders. 
“Help ons”, zeggen we tegen hen. 
We zetten gezinsbehandeling in. 
Momenteel onderzoeken we de 
mogelijkheden van herstelbemidde-

ling voor het systeem van de dader: 
gesprekken tussen een gedeti-
neerde jongen en zijn ouders. Voor 
ouders is een zoon in een JJI heel 
erg. En ook een zusje, dat er niks 
aan kan doen, kan beschadigd 
raken. We zoeken dus naar móge-
lijkheden, aangrijpingspunten voor 
aanpak van problemen.’

In jullie missie staat nergens het 
woord “straf ”
‘Insluiten ís al de straf.’

Hoe vergaat het degenen die de JJI 
verlaten?
‘Van de 163 jongeren met een 
PIJ-maatregel die in 2009 uit-
stroomden uit een JJI, was de 
recidive na twee jaar 44.2 %, zo 
bleek uit de WODC-recidivemonitor. 
Ter vergelijking: van de 5794 

adolescenten in de leeftijd van 18 tot 
24 jaar die in 2009 uit een PI vertrok-
ken, was de recidive na twee jaar 
53.7 %.
Bedenk daarbij dat de PIJ-jongeren 
de moeilijkste groep vormen, terwijl 
de adolescenten in de PI  een zeer 
gemengde groep vormen: lichte en 
zware problematiek; kort- en 
langgestraften.’

Stemmen cijfers treurig? Werk je 
met ziel en zaligheid aan zo’n jon-
gen – gaat het toch weer mis
‘Het prikkelt mij om het nog beter te 
doen. Nogmaals, die PIJ-jongens 
zijn de meest complexe jongeren. De 
cijfers geven ook aan hoe moeilijk 
het is om terug te keren in de 
maatschappij. Om helemaal 
opnieuw te beginnen in een maat-
schappij die niet zo uitnodigend is 
voor hen. Om die reden zou ik graag 
willen investeren in nazorg. Want 
onze ondersteuning voor jongens die 
een woonplek en een baan moeten 
zoeken, blijkt lang nodig. En de 
caseload bij de reclassering is 
groot.’

Jullie werken met bejegeningsstij-
len. Zoals: niet met de sleutels op de 
deur tikken, maar gewoon kloppen
‘Ja. Want het belangrijkst is: het 
delict keuren we af, niet de mens. 
Natuurlijk zijn ze ver over de grens 
gegaan, en is hun gedrag bij ons 
soms ook moeilijk. Uitdagend of 
juist afstandelijk. Vaak zit onder hun 
gedrag een onderlaag: verdriet, 
gekwetstheid, angst. Zijn ze 
jarenlang niet gezien. Het gedrag is 
hun overlevingsmechanisme. Ze 
houden je op afstand omdat ze bang 
zijn dat je nabij komt. Ze hebben 
“geleerd” door intimidatie toch hun 
zin te krijgen, en ze zijn daarin 
onvoldoende begrensd. Ik denk 
vaak: logisch dat ze in de criminali-
teit komen. Er is vaak causaal 
verband tussen problemen en 
delicten. Denk aan autistische, 
verstandelijk beperkte, of “tempera-
mentvolle” jongeren die niet te 
hanteren zijn in het gezin of op 
school. Jongeren met ADHD, 
suïcidale of depressieve kinderen. Of 
jongeren die niet mee kunnen – de  

‘Wie niet kan of niet  
wil profiteren van het JJI-
aanbod, is meer gebaat  
bij een gewone PI’

maatschappij stelt hoge eisen, he? 
Bij ons mogen de jongens er zíjn, en 
dus bejegenen we ze zo. Het is niet 
altijd makkelijk om mensen 
respectvol of neutraal te behandelen 
als je zelf soms boosheid, ergernis 
of paniek voelt. Maar ze voelen het 
meteen als ze worden afgewezen. 
Schrijven we ze af, dan bereiken we 
niks. Daarom is het zo’n uitdaging 
hier te werken. Ik zeg altijd: vind je 
het mooi om met de meest com-
plexe jongeren te werken? Om hen 
positief te willen beïnvloeden? Kom 
dan bij óns werken.
Onze groepsleiders zijn orthopeda-
gogisch geschoold. Ze weten veel 
over scheefgroei in ontwikkeling en 
kunnen daar beter dan anderen 
mee omgaan. En binnen die 
ontwikkeling is een opvoedingsrela-
tie heel bepalend voor het leven van 
een kind.’

Gaat het vaak al op heel jonge leef-
tijd fout?
‘Ja. Een niet-gewenst kind, dat geeft 
snel problemen. Laat ontmoette ik 
adoptieouders. Heel passievolle 
mensen die twee kinderen hadden 
geadopteerd die de eerste drie, vier 
jaar van hun leven in een Oost-
Europees kindertehuis hadden 
verbleven. In schrijnende omstan-
digheden. De kinderen hadden nooit 
aandacht en affectie gehad. In 
Nederland ontspoorden ze toch. Alle 
liefde die hun adoptieouders hadden 
gegeven bleek niet genoeg.’

Alles is liefde? Of is dat te simpel?
‘Dat is te simpel. Belangrijk is het 
wel. Waar geen affectie is, waar 
geen gesprekken worden gevoerd, 
waar geen belangstelling is: daar 
voelen jongeren zich niet gezien. 
Maar een relatie kan ook te innig 
zijn. Er is niets tegen als een 
moeder een vriendschappelijke 
relatie wil met haar dochter. Maar je 
bént geen vriendinnen. Je moet wel 
het pedagogische gezag kunnen 
uitoefenen en gedrag kunnen 
begrenzen.
Opvoeden is heel moeilijk en kost 
veel energie. Ik was zelf ook geen 
gemakkelijk kind. Een hockey-
meisje, maar ook experimenteel en 

avontuurlijk. Met belangstelling voor 
mensen die niet netjes naar school 
gingen. Met de politie ben ik nooit in 
aanraking geweest, maar thuis had 
ik veel conflicten omdat mijn ouders 
mij wilden begrenzen.
Weet je, wat scheefgroei in de 
puberteit laat zich wel bijtrekken of 
trekt vanzelf bij. Maar als het vanaf 
de jongste jaren fout gaat… Er zijn 
jongens bij wie in hun vroegste jeugd 
hun vader is weggegaan, en die een 
moeder hebben zonder veel gezag. 
Sommige van die jongens nemen de 
vaderrol op zich en steunen hun 
moeder. Anderen ontsporen. Als je 
als ouder er helemaal alleen voor 
staat en je kind pikt snoep, dan moet 
je een heel goede opvoeder zijn om 
met je kind terug naar die snoep-
winkel te gaan. Ook daarom willen 
we de ouders erbij betrekken.’

Zou je elders ook kunnen mana-
gen?
‘Eigenlijk is dat niet mijn ambitie. Ik 
zit nu dertien jaar bij de jeugd. 
Waarom vind ik dit toch zo leuk, 
denk ik soms. Ik zit zelf ook de hele 
dag opgesloten. Maar het is mijn 
gedrevenheid om jongeren te 
helpen. Om ze een rugzakje mee te 
geven, zodat ze de maatschappij 
weer aankunnen zonder delicten te 
plegen. Dat ze niet meer angstig 
hoeven zijn. Dat hun gezinssituatie 
weer beter is. Dat ze weer perspec-
tief hebben. Dat ze wat geluk, 
tevredenheid en een beetje gezellig-
heid krijgen. Dáár willen we hier 
graag behulpzaam bij zijn.’

Tekst: Pieter Vermaas
Foto's: Thea van den Heuvel

Adolescentenstrafrecht
In de Wet Adolescentenstrafrecht (ASR), die per 1 april  2014 in 
werking treedt, wordt de toepassing van het jeugdstrafrecht 
verruimd. Het ASR houdt bij adolescenten van 16 tot 23 jaar meer 
rekening met hun ontwikkelingsfase. Straffen op maat kan 
effectiever zijn voor de ontwikkeling van het individu en zijn bijdrage 
aan de maatschappij. De wet vergroot de flexibiliteit rond de 
leeftijdsgrens van 18 jaar en stelt het sanctiepakket uit het 
jeugdstrafrecht beschikbaar voor daders tot 23 jaar. Daarnaast 
kunnen jongeren vanaf 16 jaar dan volgens het volwassenen-
strafrecht worden berecht. Er komt dus geen apart strafrecht voor 
jongvolwassenen, maar het bestaande volwassenen strafrecht en 
jeugdstrafrecht kunnen flexibeler worden gehanteerd.
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Vervolgstap in betere samenwerking OM  
en rechtspraak bij strafzaken

Het College van procureurs-gene-
raal en de Raad voor de recht-
spraak hebben een gezamenlijke 
stuurgroep ingesteld die vanaf 1 
maart aan de slag gaat om de 
samenwerking tussen beide straf-
rechtketenpartners structureel te 
verbeteren. De stuurgroep is het 
vervolg op de Taskforce OM-ZM 
(Openbaar Ministerie - Zittende 
Magistratuur). Die kwam in februari 
met concrete oplossingen voor de 
kwalitatieve en logistieke proble-
men in de strafrechtketen. De 
stuurgroep zal de voorstellen uit 
het rapport van de taskforce verder 
uitwerken en in praktijk brengen.
De taskforce stelde onder meer 
voor om rechters en officieren van 
justitie in een eerder stadium te 
betrekken bij de voorbereiding van 
strafdossiers en om bij elke recht-
bank en gerechtshof ook een zoge-
heten Verkeerstoren dubbelplus in 
te stellen: een gedeeltelijk geza-
menlijke administratie voor strafza-

ken. Dat kan dubbel werk en uitstel 
van strafzaken helpen voorkomen. 
Ook opperde de taskforce om het 
OM en de Rechtspraak jaarlijks 
gezamenlijk verantwoording af te 
laten leggen over de prestaties in 
de arrondissementen. 
Volgens het College van procu-
reurs-generaal en de Raad voor de 
rechtspraak is er veel draagvlak 
voor de voorstellen van de task-
force. Daarom stellen zij een geza-
menlijke stuurgroep in die de 
deelprojecten zal uitvoeren, te 
beginnen met de Verkeerstoren 
dubbelplus en gezamenlijke verant-
woordingsgesprekken. Dit gebeurt 
in nauwe samenwerking met de 
betrokken professionals. 
Na de herziening van de gerechte-
lijke kaart, waarbij zowel Openbaar 
Ministerie als de Rechtspraak 
ingrijpend veranderde, trad in 
sommige regio's een aantal logis-
tieke problemen op. Hierdoor 
waren dossiers soms niet op tijd of 

Het aantal overvallen in 
Nederland is vorig jaar met 
ruim 17% gedaald ten op-
zichte van 2012. Dankzij een 
gezamenlijke aanpak van 
justitie, gemeenten en het 
bedrijfsleven is het aantal 
overvallen sinds 2009 bijna 
gehalveerd. 

Vorig jaar daalde het aantal over-
vallen naar 1633. In 2011 werden er 
in totaal nog 2.272 overvallen 
gepleegd, tegen 2.572 overvallen in 
2010 en 2.898 overvallen in 2009. 
Het gaat hierbij om overvallen op 
bedrijven (winkels, horeca, etc.) en 
woningovervallen.
De afgelopen jaren is door politie en 
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onvolledig en moest de rechter 
zaken aanhouden. Om de obstakels 
uit de weg te ruimen en een effec-
tieve toekomstige samenwerking te 
garanderen, richtten Herman 
Bolhaar, voorzitter van het College 
van procureurs-generaal, en Frits 
Bakker, voorzitter van de Raad voor 
de rechtspraak, medio vorig jaar 
een gezamenlijke taskforce op.
De ‘stuurgroep implementatie 
rapport taskforce OM-ZM' bestaat 
uit: Carla Eradus (stuurgroepvoor-
zitter en president van de rechtbank 
Amsterdam), Gerrit van der Burg 
(hoofdofficier Landelijk Parket van 
het OM), Kees Sterk (lid van de Raad 
voor de rechtspraak) en Albert van 
Wijk (procureur-generaal van het 
OM). Programmaleiders namens de 
stuurgroep zijn Paul van de Beek 
(plaatsvervangend hoofdofficier 
parket Rotterdam van het OM) en 
Wilma Groos (raadsheer bij de  
Hoge Raad).  

Minder overvallen

justitie veel geïnvesteerd in de strijd 
tegen overvallen. Zo zijn speciale 
overvallenteams geformeerd, is er 
ingezet op het vergroten van de 
heterdaadkracht en is de kwaliteit 
van de opsporing verbeterd. 
Bovendien is er intensief samenge-
werkt met het bedrijfsleven om 
informatie te delen, waarop de 
bedrijven hun beveiliging kunnen 
aanpassen. Ondernemers worden 
ondersteund met het nemen van 

concrete maatregelen om de kans 
op overvallen te verkleinen. Tevens 
wordt de hulp van burgers ingeroe-
pen door bijvoorbeeld publiekscam-
pagnes om elektronisch betalen te 
stimuleren.
In de afgelopen drie jaar zijn door 
het OM in totaal 3.458 overvalver-
dachten voor de rechter gebracht. 
90% werd veroordeeld. Volwassen 
overvallers kregen gemiddeld 32 
maanden celstraf opgelegd. 

Landelijke cijfers:

2011 2012 2013

Aantal overvallen 2.272 1.982 1.633

Ophelderingspercentage overvallen 29,7% 31,4% 34,2%

WODC-onderzoek onderstreept 
belang Veilig Publieke Taak

In de periode november 2012 tot 
december 2013 is het WODC-
onderzoek Bedreigen en intimideren 
van OM- en politiemedewerkers 
uitgevoerd. Dit onderzoek bestond 
onder andere uit een kwantitatieve 
vragenlijst, die door 1730 OM-
medewerkers is ingevuld. Dit komt 
neer op een respons van 31,5%. Uit 
de WODC-rapportage blijkt dat 8,3% 
van de OM-medewerkers in de 12 
maanden voorafgaand aan de en-
quête, te maken kreeg met bedrei-
ging of intimidatie. Officieren van 
justitie worden het meest bedreigd. 
41% van het politiepersoneel krijgt 
te maken met bedreiging of intimi-
datie.
Bijna driekwart van de bedreigde 
politie- en OM-medewerkers (73,6% 
) geeft aan dat de bedreiging of 
intimidatie geen invloed heeft gehad 
op de taakuitvoering. In 25% van de 

gevallen was er wel sprake van 
invloed op de taakuitvoering, zoals 
het vermijden van het contact met 
de daders en teruggetrokken wor-
den van een zaak. Uit het kwalita-
tieve onderzoek blijkt dat bij alle 
bestudeerde OM-casus de werkpro-
cessen zonder uitzondering door-
gang vinden. Het blijkt niet kansrijk 
om het werkproces van het OM met 
succes te beïnvloeden. 
Werknemers met een publieke taak 
moeten ongestoord hun maatschap-
pelijk noodzakelijke en belangrijke 
werk kunnen uitvoeren. Om geweld 
en agressie tegen deze ambtenaren 
zoveel mogelijk terug te dringen is 
in 2007 het programma Veilige 
Publieke Taak (VPT) gestart. 
Een belangrijk onderdeel van deze 
aanpak betreft de zogenaamde 
‘Eenduidige Landelijke 
Afspraken’(ELA) tussen politie en 

OM, die als doel hebben op eendui-
dige, effectieve en snelle wijze 
geweld en agressie tegen ambtena-
ren met een publieke taak af te 
handelen in het strafproces. 
Als een slachtoffer bij de uitoefening 
van zijn beroep te maken krijgt met 
agressie en geweld, wordt tegen de 
verdachte van dit misdrijf een ver-
hoogde straf geëist. Het uitgangs-
punt is dat de strafeis in dit soort 
zaken met 200% wordt verhoogd.
Het OM organiseert van 14 t/m 18 
april de Week van de Veilig Publieke 
Taak. Het OM zal in deze week intern 
en extern aandacht vragen voor 
Veilig Publieke Taak onder andere 
met een aantal themazittingen. Ook 
via Facebook.com/openbaarministe-
rie en andere media besteedt het 
OM  in die week aandacht aan Veilig 
Publieke Taak. 



‘Wij zien een explosieve toename van de 
diefstal van elektronische fietsen. Vorige jaar 
waren het er al 25.000 en we verwachten dit 
jaar een verdere stijging.’
Douwe Boeijenga, directeur ENRA verzekerin-
gen, Elsevier, 15 februari 2014

‘Begin vorig jaar hadden we een piek in de 
aanvragen naar het qat-onderzoek, toen viel 
de plant net onder de Opiumwet.’
Irene Kuiper, Forensisch onderzoeker niet-
humane biologische sporen, Nieuwsbrief NFI, 
22 januari 2014

‘Maar weinig rechercheurs hebben succes 
gehad met een zogenaamde harde aanpak. 
Los van de juridische risico’s van een harde 
aanpak, blijkt de werkrelatie tussen verhoren 
en verdachte juist essentieel te zijn voor een 
goed resultaat.’
Ron de Ruiten, docent Verhoor aan de Politie 
Academie, Blauw, nummer 1 2014

Wetsvoorstel aanpak voetbalgeweld 
naar Tweede Kamer

Burgemeesters kunnen 
straks voor een langere 
periode een gebiedsverbod, 
meldplicht of groepsverbod 
opleggen aan personen die 
voor het eerst worden be-
trapt op ernstige verstoring 
van de openbare orde. 
Bijvoorbeeld hooligans die 
rond voetbalwedstrijden 
stenen gooien naar de poli-
tie. Dit staat in een wets-
voorstel dat ingediend is bij 
de Tweede Kamer.
 
Nu kunnen burgemeesters een 
“first offender”, ook als deze zich 
ernstig heeft misgedragen, slechts 

in een beperkt aantal voetbalwed-
strijden uit de omgeving van het 
voetbalstadion weren, zonder dat 
zij daarbij een meldplicht kunnen 
opleggen. Dit maakt het lastig de 
voetbaloverlast en de schade die 
daarvan het gevolg kan zijn, te 
voorkomen.
 
De maatregel is onderdeel van een 
verscherpte aanpak om misstan-
den rond voetbalwedstrijden te 
voorkomen. Uit onderzoek blijkt 
dat de huidige wet in de praktijk 
voldoet, op een paar knelpunten 
na. De voorstellen van het kabinet 
nemen deze obstakels weg.
Nieuw is dat een gebiedsverbod, 

meldplicht of groepsverbod rond 
een thuiswedstrijd kan worden 
uitgebreid naar uitwedstrijden. 
Burgemeesters krijgen ook de 
mogelijkheid een stadionverbod van 
de KNVB of van een voetbalclub te 
“versterken” met een meldplicht of 
een gebiedsverbod. Ook kan een 
gebiedsverbod, meldplicht of 
groepsverbod opgelegd worden 
voor de duur van 90 afzonderlijke 
dagen, verspreid binnen één jaar . 
Nieuw is een gebiedsgebod dat de 
stafrechter kan opleggen. Het is 
een soort huisarrest waarmee 
wordt voorkomen dat hooligans op 
verschillende plaatsen strafbare 
feiten plegen. 

De Task Force Mensenhandel 
gaat de komende drie jaar  de 
strijd tegen mensenhandel 
verder verstevigen en ver-
breden. Het gaat hierbij zoal 
om de aanpak van arbeidsuit-
buiting en seksuele uitbuiting 
en misstanden in de prostitu-
tie. Minister Opstelten van 
Veiligheid en Justitie heeft 
besloten de Task Force daar-
voor een derde termijn te 
geven tot 2017.

De aanpak van mensenhandel is de 
afgelopen jaren flink verbeterd. Dit 
komt mede dankzij de geïntegreerde 
aanpak die de Task Force heeft 
opgezet. In deze aanpak werken 
Nationale Politie en het Openbaar 
Ministerie (OM) steeds nauwer 
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Task Force Mensenhandel gaat door
samen met gemeenten, Koninklijke 
Marechaussee (KMar), Inspectie 
SZW , de Immigratie- en 
Naturalisatiedienst (IND),  Centraal 
orgaan opvang Asielzoekers (COA), 
Kamer van Koophandel (KvK), 
ngo’s (zoals CoMensha) en private 
partijen (zoals de hotelbranche en 
de land- en tuinbouw).

Door de verbreding kan vanuit vele 
verschillende invalshoeken en 
organisaties beter worden gelet op 
signalen van mensenhandel. Zo is 
de IND deze week begonnen met 
trainingen voor 1400 medewer-
kers, die tijdens hun werk in aan-
raking kunnen komen met slacht-
offers én daders van 
mensenhandel. Verschillende 
partners, waaronder de politie, de 

KMar en ngo’s, leveren trainers aan 
de IND. De komende jaren wordt ook 
gewerkt aan verdere verbreding 
door onder meer de (jeugd)zorg en 
strafrechtketen beter te verbinden 
bij de aanpak van mensenhandel en 
loverboy-problematiek. Verder 
ontwikkelt het Centrum voor 
Criminaliteitspreventie en Veiligheid 
(CCV) voor gemeenten praktische 
informatie en aanwijzingen als het 
gaat om de aanpak van seksuele 
uitbuiting en overige vormen van 
mensenhandel, zoals dwangarbeid 
en gedwongen bedelarij.  
En is bovendien internationale 
samenwerking onontbeerlijk gezien 
het grensoverschrijdende karakter 
van georganiseerde bendes die zich 
bezig houden met mensenhandel. 

De Rijksrecherche heeft in 
2013 feitenonderzoek gedaan 
naar 33 schietincidenten 
waarbij politieambtenaren in 
de uitoefening van hun func-
tie gebruik maakten van hun 
vuurwapen. Bij die incidenten 
vielen in totaal 31 gewonden 
en 2 dodelijke slachtoffers. 
 
In 2012 onderzocht de Rijks-
recherche 25 schietincidenten, met 
in totaal 22 gewonden en 5 dodelijke 
slachtoffers. In 2011 betrof het 30 
schietincidenten, waarbij 29 gewon-
den en 5 doden vielen.

In opdracht van het Openbaar 
Ministerie verricht de 
Rijksrecherche altijd feitenonder-
zoek in die gevallen waarin opspo-
ringsambtenaren een vuurwapen 
hebben gebruikt met de dood of 
enig lichamelijk letsel tot gevolg. 
Als de Rijksrecherche het feitenon-
derzoek heeft afgerond, beslist de 
hoofdofficier van justitie over de 

rijksrecherche onderzocht in 2013  
drieëndertig schietincidenten

rechtmatigheid van het vuurwa-
pengebruik.

De Rijksrecherche onderzoekt ook 
ander overheidsoptreden waarbij 
de integriteit mogelijk in het geding 
is. De meeste capaciteit van de 
Rijksrecherche wordt ingezet voor 
onderzoek naar signalen van het 

mogelijk lekken van overheidsinfor-
matie of aanwijzingen voor moge-
lijke belangenverstrengeling of 
zelfverrijking door een bestuurder, 
politicus of een ambtenaar. 
Nog niet alle onderzoeken die in 
2013 door de Rijksrecherche zijn 
gestart, zijn afgerond.

Wel optreden en je laten gelden, maar de 
kunst daarbij is om kleine zaken – want zo 
beginnen vele incidenten – klein te houden. 
Nee, dat is verre van eenvoudig. Het blijft 
jongleren.’
Bas van Stokkom, socioloog verbonden aan de 
Radboud en de Vrije Universiteit, Binnenlands 
Bestuur, 31 januari 2014

ZErO TOLErANCE



Ze zaten er niet ver naast, zegt de officier. ‘Geringe 
feiten als eenvoudige mishandeling, bedreiging of 
vernieling door psychiatrische patiënten, eindigen 
nog al eens in een sepot.’
Maar in de strafrechtelijke aanpak is een keerpunt 
gekomen. Speciaal voor deze kwetsbare verdachten 
én slachtoffers heeft parket Zeeland-West-Brabant 
een betekenisvolle interventie ontwikkeld: een 
taakstrafzitting op locatie, binnen de muren van 
Emergis. Najaar 2013 begon het parket met deze 
proef. Officier Hester Klootwijk: ‘Met de zitting ter 
plaatse creëerden we meerdere opties. Het is niet 
meer schipperen tussen patiënt of verdachte, 
professional of slachtoffer, rust of onrust, separatie-
cel of werkstraf. En wat ook prettig is: patiënten 
hoeven dan niet de deur uit. Het blíjven lastige zaken. 
Deze patiënten zijn niet voor niets opgenomen. 
Medewerkers worden geacht tot op zekere hoogte om 
kunnen gaan met hun makken. Maar klappen en 
doodsbedreigingen horen daar niet bij.’

Gezond boos
In oktober 2013 vond de eerste Taakstrafzitting 
Openbaar Ministerie (TOM) plaats bij Emergis. Binnen 
de muren van de instelling nam een verdachte van een 
strafbaar feit plaats voor de officier Klootwijk. ‘Hij had 
een stoornis, maar deze stoornis was niet de (enige) 
oorzaak van het delict. Verdachte was gewoon 
“gezond” boos geworden. Het is lang niet altijd zo dat 
een persoon die is opgenomen in een psychiatrische 

instelling volledig, ontoerekeningsvatbaar moet worden 
geacht.’
De bij de zitting aanwezige advocaat, reclasseringsme-
dewerker en wijkagent hebben de interventie als 
prettig en betekenisvol ervaren, blikt de officier 
tevreden terug. ‘De man heeft in een recordtempo zijn 
taakstraf vervuld. Op het terrein van Emergis, en onder 
toeziend oog van de reclassering. Nog belangrijker: we 
hoorden dat de verdachte op zijn afdeling gelijk ook een 
omslag in zijn gedrag liet zien.’

recht doen
In februari 2014 stond een tweede proefzitting plaats 
met zes Emergis-verdachten. ‘Natuurlijk hebben we 
voor de randvoorwaarden gezorgd. Zo moesten de 
verdachten een advocaat hebben voor het optimaal 
behartigen van hun belangen. Waar de verdachte zelf 
geen raadsman had ingeschakeld, zorgde het OM voor 
een advocaat die bekend was met zowel de Wet BOPZ 
als het strafrecht.’ Ook was de officier blij met de 
aanwezigheid van “de sterke arm” bij deze veelal 
onberekenbare groep verdachten. De reclassering 
draagt bij door een advies op maat: is de verdachte 
bijvoorbeeld in staat om een werkstraf uit te voeren? 
De werkstraf kan vervolgens zeer snel in gang gezet 
worden.
Gerco Blok, geneesheerdirecteur van Emergis, toont 
zich tevreden met de taakstrafzitting in zijn organisatie. 
‘Het blijft ingewikkeld, maar in veel van deze gevallen 
heeft het effect. Voor alle partijen is dit een gepaste en 

Geweld in de publieke taak staat hoog op de agenda. Maar hoe doe 

je dat met geweld gepleegd door patiënten in een psychiatrische 

instelling? Zijn deze zaken te vervolgen, en doen we recht aan de 

beroepsbeoefenaars? En hoe ziet die juridische tik op de vingers er 

dan uit? De officier doet anno 2014 de zaken af tussen de muren 

van de inrichting.

aangifte in de instelling komt opnemen, vertelt Neeltje 
dat deze mishandeling niet uit het ziektebeeld van 
Juliana voortkomt, maar dat Juliana vaker geweld 
gebruikt als ze haar zin niet krijgt.
De hoofdagent neemt ook een getuigenverklaring op 
van een collega van Neeltje die het geweldsincident 
van dichtbij meemaakte.
Een week later, als Juliana haar dwangmedicatie 
onder fixatie toegediend krijgt van Neeltjes collega 
Jans, haalt ze uit met haar vuist naar Jans. “Haar 
verdiende loon”, verklaart Juliana later in de aangifte, 
want Juliana wil die medicatie niet.
De aangifte krijgt een vervolg. Op 5 februari 2014 zit 
Juliana in de bestuurskamer van de Kloetingse kliniek 
tegenover officier van justitie Hester Klootwijk . De 
jonge officier arrondissementsparket Zeeland-West-
Brabant heeft de portefeuille BOPZ (Bijzondere 
opname in psychiatrische ziekenhuizen).

Sepots
Binnen de geestelijke gezondheidszorg, zo weet officier 
Klootwijk dan al, heerst onbegrip over de aanpak van 
psychiatrische patiënten die tevens verdachten zijn. 
‘Regelmatig kreeg ik te horen dat het OM niet opkomt 
voor de belangen van de beroepsbeoefenaars binnen de 
psychiatrie. Vanuit de politiek komen steeds signalen 
dat geweld tegen beroepsbeoefenaars streng aange-
pakt moet worden. Maar de medewerkers hadden het 
idee dat zaken waarin zij aangifte doen tegen een 
patiënt, veelal worden geseponeerd.’

Kloetinge, een zomeravond in 2013. In haar kamer in 
kliniek Emergis woedt onrust in het hoofd van Juliana 
*). Juliana is met een rechterlijke machtiging opgeno-
men in Emergis, een aanbieder van geestelijke 
gezondheidszorg. Juliana weigert de medicijnen in te 
nemen die ze krijgt van Neeltje, de teamcoach van 
haar afdeling. Dan gaat het fout. Met een schreeuw zet 
Juliana de hak van haar schoen in de knie van Neeltje.
Teamcoach Neeltje houdt geen blijvend letsel over aan 
de trap, maar ze heeft wel enig ongemak en pijn van 
haar blauwe knie. Ze laat het er niet bij zitten en doet 
aangifte. Aan de Goese hoofdagent Jan Witte, die de 

PATIËNTEN DIE 
VErDACHTEN ZIjN

Afdoening van strafbare feiten ín de psychiatrische instelling
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Emergis in Zeeland
Bij Emergis werken ongeveer 1.350 mede-
werkers. Dit betreft hulpverleners, preventie-
werkers, verpleegkundigen, therapeuten, 
agogen, psychologen en psychiaters. Maar ook 
mensen in ondersteunende functies zoals 
secretaresses, receptionistes, huishoudelijk 
medewerkers en technisch personeel.
Met zo’n 208.500 ambulante contacten, 18.100 
deeltijdbehandelingen en ruim 200.000 ver-
pleeg- en verzorgingsdagen is het Zeeuwse 
Emergis een grote aanbieder van geestelijke 
gezondheidzorg.
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snelle afdoening. Het doet recht aan de gevoelens van 
slachtoffers, en aan de medewerkers die vrijwel 
dagelijks weer met de betreffende plegers te maken 
hebben.’

Mogelijkheden 
En de trappende Juliana? Haar zaak werd alsnog gese-
poneerd. Tijdens de TOM-zitting bleek ze niet meer tot 
bedaren te komen. Hysterisch werd ze teruggebracht 
naar haar kamer.
Met de rest van de verdachten kon de officier wel een 
gesprek voeren. Zo kreeg Pieter zestien uur werkstraf 
voor de vuistslag die hij zijn persoonlijk begeleider 
uitdeelde. Dit lijkt laag, maar meegewogen is de mate 
waarin het gedrag aan Pieter kan worden toegerekend 
en de mogelijkheden van Pieter om een werkstraf met 
goed gevolg af te leggen.

In elk geval is een basis gelegd voor een passende 
reactie op een deel van de ongeveer tachtig aangiften 
die jaarlijks wordt gedaan door de medewerkers van 
Emergis. 

Tekst: Martine Pilaar
Foto’s: HH

*) Alle genoemde namen van de bewoners en werknemers 
van Emergis zijn niet hun echte namen, in verband met 
hun privacy
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‘Ik heb altijd spijt’
Enige uitspraken van patiënten en beroeps-
beoefenaren van Emergis over hun strafzaak  
van 5 februari: 
 
‘Als ik alleen was geweest of als mijn collega de deur 
niet had dicht gedaan... wie weet wat er dan was 
gebeurd. Daar moet ik niet te veel over nadenken.’
Medewerker

‘Als ik er achteraf over nadenk, dan was het toch wel 
een bedreigende situatie.’- Medewerker

‘Ik voelde me wel enigszins bedreigd, maar ook vooral 
verbouwereerd. Het ging allemaal vrij snel en eigenlijk 
ging het een beetje langs mij heen.’ - Medewerker

‘Het is jammer dat het zo heeft moeten lopen. Als ik bij 
was geweest, was het zo niet gegaan.’- Patiënt

‘Mensen kunnen bang zijn van mij als ik een black-out 
heb. Ze hoeven niet bang te zijn, want ik heb mijzelf 
aangeleerd om mij op goederen af te reageren. 
Ik probeer zoveel mogelijk om de mensen met rust  
te laten.’- Patiënt

‘Ik heb altijd veel spijt van dingen die ik doe tijdens 
mijn woedeaanvallen. Vaak besef ik tijdens zo'n aanval 
wat ik heb aangericht. Dit maakt mij dan weer bozer, 
omdat ik iets gedaan heb wat ik niet had moeten doen.’
Patiënt
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Op 13 februari ontving het Fonds Slachtofferhulp een cheque van € 835.000 euro van de 
VriendenLoterij. Het geld dat door de deelnemers aan de loterij bijeen is gebracht, werd ons 
symbolisch uitgereikt door staatssecretaris Teeven van Veiligheid en Justitie, die zowel het 
kansspelbeleid als het slachtofferbeleid in zijn portefeuille heeft. Er kunnen mooie dingen 
gebeuren waar deze werelden samenkomen.

De feestelijkheid van de gala-avond stond in groot contrast met waar we het allemaal voor 
doen. Het Fonds Slachtofferhulp wil de landelijke uitrol stimuleren van een veelbelovende 
innovatie in de hulp aan slachtoffers: het Centrum Seksueel Geweld. Hier ontvangen slachtof-
fers van een verkrachting of aanranding zo snel mogelijk na het incident medische, forensi-
sche en psychologische hulp. Experts van verschillende disciplines werken samen om overlap 
en gaten in de zorg te voorkomen. Zo hoeft een slachtoffer nog maar een keer onderzocht te 
worden en nog maar een keer zijn verhaal te doen. Zwangerschappen kunnen worden voorko-
men, soa’s direct bestreden en belangrijk forensisch bewijsmateriaal professioneel gedocu-
menteerd. Met deze centra wordt de opvang van slachtoffers aanzienlijk verbeterd. Wij hopen 
dat de werkwijze ook een positief effect zal hebben op het doen van aangifte en op de mate 
waarin daders kunnen worden vervolgd en veroordeeld. 

Een vraag die mij veel wordt gesteld, is of dit type hulpaanbod niet tot de verantwoordelijkheid 
van de overheid behoort. De zorg voor slachtoffers is in onze ogen echter een gedeelde ver-
antwoordelijkheid, waarin zowel de overheid als particuliere maatschappelijke organisaties 
een rol hebben. Via publiek-private samenwerking kan veel voor slachtoffers worden bereikt. 
In deze tijden van overheidsbezuinigingen is dit bovendien de meest realistische en kansrijke 
aanpak om de positie van slachtoffers te verbeteren. Een organisatie als het Fonds 
Slachtofferhulp is vaak goed in staat om als aanjager van vernieuwingen te fungeren, maar 
goede afspraken over inbedding en structurele financiering door de overheid zijn vaak – zo 
ook in dit geval – onmisbaar voor een succesvol vervolg. 

De meerwaarde van het Centrum Seksueel Geweld is niet onopgemerkt gebleven door staats-
secretaris Teeven, zo bleek uit zijn speech op 21 februari ter gelegenheid van de Europese 
Dag van het Slachtoffer. Wij streven er met elkaar naar dat er eind volgend jaar voldoende 
centra actief zijn voor een landelijke dekking. Wat ons betreft staat buiten kijf dat de continuï-
teit van deze centra nooit in het geding mag komen. Ik hoop van harte dat wij deze voor 
slachtoffers mooie ontwikkeling gezamenlijk kunnen brengen naar wat het hoort te zijn: een 
betrouwbaar antwoord op een ingrijpende aantasting van de persoonlijke veiligheid en licha-
melijke integriteit. Een publiek-privaat resultaat.

Ineke Sybesma, Directeur Fonds Slachtofferhulp

Publiek-privaat!

Het Fonds Slachtofferhulp is een onafhankelijke maatschappelijke organisatie voor slachtoffers  
van misdrijven en ongevallen. De hulp aan slachtoffers moet worden verbeterd en doorontwikkeld. 
Het Fonds Slachtofferhulp investeert alleen daar waar het echt bijdraagt aan de verbetering van  
de positie van slachtoffers. Het werk van het Fonds wordt mogelijk gemaakt door de steun van 
particulieren en bedrijven.  www.fondsslachtofferhulp.nl | Giro 6700



‘Mijn moeder overleed in 2000. Niemand van de familie had ooit gedacht dat ze een einde 
aan haar leven zou maken. Ze was er het type niet naar’, volgens dochter Johanna van 
Sabben. ‘Maar gedrogeerd door medicatie in combinatie met de uitspraak dat ze niet lang 
meer te leven had zag ze geen andere uitweg.’ Foute diagnoses en behandelingen door 
neuroloog Jansen Steur waren de oorzaak. Een (vermoedelijke) slijtage aan haar heup 
werd door Jansen Steur behandeld als een neurologische aandoening. Haar moeder 
moet in haar lijden ongelooflijk eenzaam zijn geweest. 
Bijna tien jaar later, in 2009, roerden patiënten van de neuroloog zich in de pers. Versteld 
vroeg de familie Van Sabben zich af: ‘Is dit ook de neuroloog van onze moeder? Zou het 
ook mamma zijn gebeurd?
Johanna: ‘We hebben ons erover gebogen en aangifte gedaan.’
In eerste instantie gebeurde er weinig, maar toen de zaak in 2011 werd overgedragen  
aan het expertise centrum Medische Zaken van het Rotterdamse parket heeft officier van 
justitie Marjolein van Eykelen er flink de schouders ondergezet. 
Johanna: ‘Het duurde te lang vonden sommigen, maar wij vonden zorgvuldigheid 
belangrijker.’
De familie werd via brieven en bijeenkomsten geïnformeerd over de voortgang.  
‘We konden zelf ook contact opnemen met het OM.’
Johanna is samen met haar zus Karin bij veel zittingen geweest. Dat het over  hun 
moeder ging was confronterend. ‘Vooral om zo klinisch te horen vertellen over wat er 
was gebeurd. De hoogte van het vonnis (drie jaar) voelde goed, maar was niet het allerbe-
langrijkste: De veroordeling is namelijk een erkenning en rehabilitatie van onze moeder.’ 

GESPOT: 
in de huiskamer

NAAM: 
Johanna van Sabben

LEEFTIJD: 
48 jaar

SLACHTOFFER VAN: 
foutief medisch handelen 

Tekst: Thea van der Geest
Foto: Ruben Meijerink

     Nabestaande van slachtoffer veroordeelde ex-neuroloog Jansen Steur 

Medicijn als
sluipmoordenaar 


